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DOKUZ EYLÜL ÜNİVERSİTESİ  

HUKUK FAKÜLTESİ VE BEN* 

 

Prof. Dr. Şeref ERTAŞ** 
 

Önce, bu armağanı ve armağan töreni hazırlayıp beni onurlandıran 
DEÜ Hukuk Fakültesi yönetici ve öğretim üyelerine en içten teşekkürlerimi 
sunuyorum. 

Bu armağana değerli yazılarıyla katkıda bulunan değerli meslektaşla-
rıma da en içten teşekkürlerimi sunuyorum. 

Yine bu armağan törenine zamanlarını ayırıp katılan ve beni onur-
landıran değerli konuklara da en içten teşekkürlerimi sunuyorum. 

Akademik hayatta, şüphesiz en büyük ödül böyle bir armağanla onur-
landırılmaktır. 

Bence bir insanın kendisi hakkında konuşmasından daha zor bir şey 
yoktur. 

Kişi vardır, sadece kendisi hakkında konuşur, kendini över durur. 
Sadece başarılarını anlatır. 

Kişi vardır, sadece kendi dışındakiler hakkında konuşur. 

Kişi vardır, sadece kendi başından geçen talihsizleri anlatır. 

Bense, burada bir kokteyl yapmak durumundayım. Hem kişi olarak 
kendimle hesaplaşmak, hem de benimle birlikte hayat yolculuğu yapan kişi 
ve kurumlardan bahsetmek durumundayım. 

Ben nereden nereye geldim, içinde bulunduğum toplum, etrafımdaki 
camia nereden nereye geldi? 

Ben 41 yıllık meslek hayatım içinde, 25 milyon nüfuslu Türkiye’den, 
80 milyon nüfuslu Türkiye’ye, iki hukuk fakülteli bir Türkiye’den bugün 
100 kusur hukuk fakülteli bir Türkiye’ye geldim.  

Burada ben önce, ben nereden geldim ve neredeyim sorusuna cevap 
vermek istiyorum.  

                                                           
*  03.01.2018 tarihli Armağan Takdim Konuşması 
**  Dokuz Eylül Üniversitesi Hukuk Fakültesi Emekli Öğretim Üyesi 
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Ben 1947 yılının Haziran ayında, bir çiftçi ailenin 7. çocuğu olarak, 
Ordu’nun Turnasuyu köyünde doğdum. Nereden geldiğim yılları, önce bir 
Karadeniz halk türküsü ile simgelemek isterim 

Köylerde dostlarla ırgatlık eder idük 

Mısırın püskülünü sigara eder içer üdük 

Mısıru kurutun mü 

Ambarda1 durutun2 mü 

Nenen çarık giyerdi 

Sen bunu unuttun mü 

Mısırın ekmeğini ederler saç altına 

Bizim sofrada benzer misir sarı altına. 

Türküde o yılları simgeleyen 2 şey var. Çarık ve mısır. 60 yaşın altında 
olanların çarık nedir bildiğini sanmıyorum. Ansiklopedilerde şimdi belki 
resmini görebilirisiniz. Hayvan derisinden yapılan, ayakkabı yerine geçen bir 
şey. Ha benim çocukluğumda artık çarık giyen kalmamıştı3, Efsane kara-
lastik ayakkabı çıkmıştı. Bugün karalastik de giyen yok. Ama bizim çocuk-
luğumuzda kara lastik, Pierre Cardin’den alınmış iskarpin ayarında idi. Hatta 
1950 yıllarda, DP.nin övünç kaynaklarından biri “Karalastik geldi çarık 
gitti” idi. 

İkinci simgemiz mısır ekmeği. Her yer mısır tarlası idi. Şehir merke-
zinden alınan buğday ekmeği ise pasta mertebesinde idi. Yıllar sonra 
İzmir’den yeğenlerden biri Ordu’ya gidip dönmüştü. Birader sormuş orada 
ne gördün diye. Orada her gün mısır ekmeği yiyen yeğen, mısır ekmeğini 
kastederek cevap vermiş, “Ordu’da köyde her gün pasta yiyorlar baba4”. 
Bugün artık mısır eken yok, mısır ekmeğini de Karadeniz’de artık çok lüks 
lokantalarda yiyebilirsiniz “ O da ithal mısırdan yapılmış”5.  

                                                           
1  Türkünün aslında ambar yerine çöten kelimesi vardır. Çöten, mısır koçanlarını saklamak 

için 1 m. yüksekliğinde dört ayak üzerinde, fındık çubukları ile örülmüş silindirik bir 
yapıyı ifade eder. Serendinin küçük ölçekli halidir. 

2  Durutunmu, durmak fiilinden sakladın mı anlamında. 
3  İstiklal gazisi olan Mehmet dayım, “biz seferdeyken bir gözümüz açık uyurduk” 

diyordu, neden diye sorduğumda, çarıklarımızı başkaları çalıp giymesin diye cevap 
veriyordu. Bu istiklal savaşının ne yokluklar içinde yapıldığını ifade ediyor. 

4  Eh kraliçe Meri Antuanet’i hatırlamışsınızdır. 
5  Bu sebeple bizim çocukluğumuzda süt mısırdan közlenmiş o nefis poğul anılarda kaldı. 
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Köyümüzde bir ilkokul vardı. Hem de beş sınıflık. Binası ben okula 
başlamadan üç yıl kadar önce yapılmış idi. Bizden önceki nesil için 3 yıllık 
okullar varmış o da boş buldukları samanlıklarda eğitim yaparmış. 3. sınıftan 
sonra hali vakti biraz iyi olanlar çocuklarını şehir merkezine gönderirmiş. 
Köyde tek atarabası babamın olduğundan, babamla bu okulun yapımında taş 
taşıdığımızı hatırlıyorum. Babam taşları taşırken, “Arabaya taş koydun-Bir 
yanı boş koydum” türküsünü söylemeyi çok severdi. 

Şimdi benim köyde, iki lise, bir üniversite, bir bölge ilköğretim okulu 
var. 

Kısacası İlkokulu bitirdikten sonra, göçebe olarak İzmir’de 1962 
yılında ortaokulu, 1965 yılında liseyi (Namık Kemal Lisesi), ailemizin, 
Devletimizin Cumhuriyetimizin yardımları ile bitirdik. 

O yıl, bugün ÖSYM dediğimiz, Üniversite Merkezi Seçme Yerleştirme 
Sınavlarının ikincisi yapılıyordu. Bizden öncekiler, her üniversitenin ayrı 
ayrı yaptığı sınavlara göre fakültelere alınmaktaydı. Bugün bu sınavlar 55 
yıldır yapılmakta, devamlı hataları düzeltilerek Dünya’ya örnek bir üniver-
siteye giriş sistemi oluşturmuşken, bu sınavlara hile karıştırılması sonucu, 
merkezi sınavın kaldırılması ve tekrar eski sisteme, “o üniversite senin bu 
üniversite benim” şeklinde sınav sistemine dönüş tartışılmaktadır. 

1965 yılında hasbel kader tutturduğumuz puanla İÜHF’ne kaydolduk. 
O zamanlar Türkiye’de sadece 2 Hukuk Fakültesi vardı. İHF’ne girenlerin 
ancak yüzde onu 4 yılda mezun olabilirdi, Hukuk Fakültesine, “giren çıkmaz 
fakültesi” adı verilmişti 20-30 yıllık sınıf arkadaşlarım vardı6. Ama ben 4 
yılda bitiren şanslı öğrencilerden biriydim. O yıllar 1968 kuşağı dediğimiz 
1947 doğumluların ağırlıkta olduğu, ülke meselelerinde son derece hassas 
bir kuşakla birlikte idim. İlk ders boykotlarını, Üniversite işgallerini, 6. 
Filoya hayır mitinglerini birlikte yaşadık. Dar gelirli ailelerin çocukları, bir 
an önce fakülteyi bitirip hayata atılmak istediğinden boykotlardan pek 
hoşlanmazdı7. 

                                                           
6  Orman mühendisi olan bunlardan bir sınıf arkadaşım 2000’li yıllarda kaydını DEÜ 

Hukuk Fakültesine nakletmiş ve benim dekanlık yaptığım yıllarda ancak bizden diploma 
almıştı. 

7  Bir dersin ortasında, Deniz Gezmiş’in kürsüyü işgal edip, “Hadi arkadaş sizi boykota 
katılmaya çağırıyorum demesi üzerine, şimdi akademiysem olan bir öğrencinin, “boy-
kotu doğru bulmuyorum, biz fakir aile çocuklarıyız, fakülteyi bitirip biran önce ülkeye 
hizmet etmek istiyoruz” demesi üzerine, Deniz Gezmiş’in, “bazı arkadaş ot gibi gel-
mişler, ot gibi gidiyorlar, memleket meselesi varken diplomanın ne önemi var” dediğini 
hatırlıyorum. Daha sonra, DEÜ Hukuk Fakültesi’nde, 1978 yılında Medeni Hukuk der-
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1970 yılında avukatlık stajına başlamış iken değerli sınıf arkadaşım 
Durmuş Tezcan’ın, Fevzi Oylupınar isimli bir başka arkadaşla birlikte 
Ankara’ya gitmek üzere hazırlık yaptığını, Gazanfer Özcan otobüslerinden 
bilet aldığını öğrendim. Sebebini sorduğumda, “Adalet Bakanlığının, yurt-
dışına burslu doktora öğrencisi sınavı açtığını, ona katılacağını” söyledi. 
Hadi dedim peşine takılayım, şansımı deneyeyim, bu arada Ankara’yı da 
görürüz. Bremen mızıkacıları gibi Ankara’nın yolunu tuttuk. Ankara Ulusta 
geceliği 25 lira olan bir otele yerleştik. Bu sınavlar Atatürk zamanında 
çıkarılmış 1416 sayılı Kanuna göre yapılmaktadır. Kanun hâlâ yürürlüktedir. 
Sonuçta, hiç beklemediğimiz sürpriz bir şekilde Ankara’dan Doğan Soyaslan 
arkadaşımız müjde verdi, sınavı başarmışız8. 

1970 yılı 1 Eylül akşamı, sıfır almanca bilgisi ile Sirkeci’den Kalkan 
Şark Ekspresi ile Münih istikametine Almanya Yolculuğumuz başladı. 
Trende daha sonra birlikte çalışacağımız Özkan Tikveş hoca da vardı. 

Avrupanın kalbine giden, köy kökenli bir Anadolu çocuğunun nasıl bir 
kültür şoku yaşadığını izaha gerek yoktur. Uyumsuzluklar nedeniyle birçok 
öğrencinin eğitimi bırakıp Türkiye’ye döndüğünü biliyorum. Bu yüzden 
Bonn’daki kültür ataşeliğimiz bu öğrencilerin 2 yılı doldurmadan Türkiye’ye 
dönmelerini yasaklamıştı. 

8 aylık Goethe Enstitüsü almanca dil eğitiminden sonra9 önce 
Würzburg’da Habscheid’ın yanında doktora çalışmasına başladım. 
Habscheid hoca o yıllarda Avrupa’da, Medeni Yargılama Hukuku alanında 
efsane bir hoca idi. Beni zoraki olarak yanına kabul etmişti. Bu yüzden beni 
kabul edecek bir Medeni Hukuk hocası arayışına girdim. İstanbul Hukuk 
Fakültesinden hocam Bülent Davran’ın aracılığı ile Göttingen Üniversi-
tesi’nden Erwin Deutsch hoca beni kabul etti. Benimle birlikte daha sonra 
uzun bir kader arkadaşlığımız olacak, Akdeniz Üniversitesinde daha sonra 
Atatürk İnkılâpları, Cumhuriyet Tarihi Enstitüsü Müdürlüğünü Yapacak olan 
                                                           

sinde, ceninin kişilik kazanması konusunda, Mahmut Birsel hocayla birlikte ders ver-
miştik. Öğrenciler 2. derse girmediler, koridorda, bir öğrenciyi yakalayıp neden derse 
girmiyorsunuz dedim. Bana “arkadaşlar sizin cenin hakkındaki açıklamalarınızı çok 
müstehcen buldu, bu sebeple boykot kararı aldık” diye cevap verdi. Artık öğrenci 
boykotları, memleket meselelerinden, bu seviyeye inmişti. 

8  O yıllarda bu burs sınavları tamamen politikadan uzak, objektif kurullar tarafından 
yapılıyordu. 12 Eylülden sonra bunun yerini artık başarı yerine, politik tercihler almıştır. 

9  Değerli dostum, büyüme, sosyal piyasa ekonomisi konusunda derin bilgi ve yayınları 
olan Prof. Dr. Hüsnü Erkan’ı İsorlohn’daki dil okulunda tanımak benim için ayrı bir 
kazançtır. Dostluğumuz İzmir’de İTBF’nde de devam etmiştir.  



Dokuz Eylül Üniversitesi Hukuk Fakültesi ve Ben                                                      5 

Prof. Dr. Fuat Bozkurt da Göttingen’e gelerek, ünlü Türkolog Dörfer’in 
yanında doktoraya başladı. 1972-1976 yılları arasında, Devletimizin verdiği 
760 DM civarında bursla Göttingen Üniversitesi Hukuk Fakültesi Muka-
yeseli Hukuk Enstitüsü’nde, Prof. Dr. Erwin Deutsch’un yanında Medeni 
Hukuk doktoramı tamamladım. Devletin bize verdiği burs, ihtiyacımıza 
ziyadesi ile yetiyordu10. O Göttingenli yıllarda, gülmece yazarı, “Alman 
Bürokrat Türklerin yatak odasında” tiyatro oyunuyla Almanya’da ün yapan 
Ergün Tepecik’i ve benim gibi 1416’lı olup Türkiye’ye dönmeyip Almancı 
olmayı tercih eden çeviri ustası Metin Öztürk’ü tanımam benim oradaki 
hayatımı kolaylaştıran olaylardandır. 

O yıllarda, Türkiye’de adam başına düşen milli gelir 750 dolar 
civarında iken, bu Cumhuriyetin bize ayda 750 DM yılda 10.000 DM 
civarında burs vermiş olması bence Türk Toplumunun, Devletinin yapmış 
olduğu olağanüstü bir fedakârlıktır. Bunun öncüsü Mustafa Kemal 
Atatürk’tür, nurlar içinde yatsın. Bugün Üniversitelerimizin çekirdeğini 
oluşturan akademisyenlerin çoğunluğu bu burs ile yetişmiştir. Orda gördüm 
ki, Almanya’daki yabancı öğrenciler arasında en iyi durumda olan öğren-
ciler, T.C.nin bu 1416 yasayla gönderilmiş burslu öğrencileridir. Doktora 
babam Erwin Deutsch’dan çok şey öğrendim, çok destek gördüm. Kendisi 
2015 yılında vefat etmiştir. Allah gani gani rahmet eylesin. İşlediğim sevap-
lar varsa bir kısmı onun olsun11. Kendisi pek çok defa Türkiye’ye geldi, 

                                                           
10  Türkiye’de, Hukuk Eğitiminin yetersiz olduğu, 4 senelik eğitimin 5 yıla çıkarılması 

gerektiği söylenir. Ben bu görüşte değilim. Erwin Deutsch hoca, Almanya’da Türkiye 
ile ilgili olarak gelen bilirkişilik raporlarını yazma görevini bana vermişti. Hannover’de 
görülen, bir Almanın Türkiye’de sebep olduğu bir trafik kazası nedeniyle ilgililerin 
açtığı destekten yoksun kalma davasında, bir bilirkişilik raporu yazmıştım. Mahkeme 
başkanı yazılan rapor için telefon açıp özel olarak Erwin Deutsch’a teşekkür etmiş. Hoca 
beni çağırarak, “sen bu konuda özel bir eğitim mi gördün” diye sordu. “Hayır” dedim, 
“sadece fakültedeki eğitimimde edindiğim lisans bilgileri yazdım. “İyi ama” dedi hoca 
“bizim hukuk fakültelerinde Devletler Özel Hukuku zorunlu bir ders olarak okutulmaz”. 
Erwin Deutsch hoca bir derste öğrencilere, “Gelecek dersi, Dünyanın en büyük hukuk 
Fakültesinden bir meslektaşım verecek” dedi. Bütün öğrenciler, bu efsane hocanın kim 
olduğunu merak etmeye başladı. Derse gelen hoca benim için tam sürprizdi. Prof. Dr. 
Bülent Davran’dı. O yıllarda İstanbul Üniversitesi Hukuk Fakültesi 10 bini aşan 
öğrencisi ile bu ünvanı almıştı. 

11  Dokuz Eylül Üniversitesi 2004 yılında kendisine onursal doktora verdiğinde, Erwin 
Deutsch Hoca çocuklar gibi sevindi. Boyu standartların üzerinde olan hocaya giydirecek 
cübbe bulunamadı. En uygunu Prof. Dr. Timur Demirbaş’ın özel olarak diktirdiği 
cübbesiydi. Hoca bu cübbeyi giydikten sonra cübbeyi sırtından çıkarmayı reddetti, 
Almanya’ya götürdü. Timur Hoca yeni bir cübbe diktirmek zorunda kaldı. 



6                                                                                                       Prof. Dr. Şeref ERTAŞ 

  

bizden hiçbir yardımını esirgemedi. Benim mezun ettiğim öğrencilere 
Almanya’da eğitim bursları bulmaya çalıştı. Onun yetiştirdiği akademis-
yenlerle, ki onların birçoğu daha sonra Almanya’nın diğer büyük Hukuk 
Fakültelerinde üst sıralara yükselmiştir12, bağlantımız kardeşliğimiz devam 
etmiştir. Biz doktora öğrencilerinin yetişmesini üstlenen hocalara tez 
yöneticisi deriz Almanlar ise doktora babası (Doktorvater) deyimi kullanır. 
İki kavram arasındaki farkı ben Türkiye’ye döndükten sonra gördüm. Çünkü 
doktora babam Erwin Deutsch beni akademik hayatım boyunca takip etmiş 
ve ne zaman sıkıştıysam destek olmuştur.  

Almanya’daki yıllarda, kader arkadaşı olarak, Durmuş Tezcan, Doğan 
Soyaslan ve Teoman Oğuzhan ile arasıra buluşup dertleşirdik. 

Doktora sonrası hemen askerlik hizmetine katıldık ve sonra da aldığım 
burs karşılığı Adalet Bakanlığı’na zorunlu hizmet için başvurdum. İktidarda 
Milli Cephe Hükümetleri vardı. Bakanlıkla yaptığım sözleşmede, Yurda 
dönüp müracaatımdan itibaren 3 ay içinde uzmanlık alanıma uygun bir işe 
atanmam gerekiyordu, Yüce Atatürk Avrupa’da eğitimini tamamlayıp gelen-
lere Türk bürokrasisinin olumsuz davranacağını düşünmüş, yasaya böyle bir 
süre hükmü koydurmuştu ve Adalet bakanlığı bu 3 ayın dolmasına bir gün 
kala başvurumu kabul ettiğini, güvenlik soruşturmam olumlu gelirse hakim 
adayı olarak staja başlayabileceğimi bildirdi13. Bu benim 5 ay işsiz güçsüz 
tabii ki parasız beklemem demekti. Staj sonrası, Bakanlık, güya torpilli bir 
kura sonucu beni Çorum Cumhuriyet savcı yardımcılığına atadı, 4,5 ay 
geçtikten sonra da Ankara Merkeze tetkik (danışman) hakimi olarak atadı. O 

                                                           
12  Bunlardan biri de Osnabrück Üniversitesinde, Avrupa Hukuku Araştırma Enstitüsü 

Başkanı Prof. Dr. C.von Bar’dır. Yanına araştırma için gönderdiğim bir araştırma görev-
lisi öğrencime “Sizin fakültenin bütün mezunları senin gibi üstün hukuk bilgisine sahip 
mi” diye sormuş, o öğrencim de “en kötüsü benim efendim” diye cevap vermiş. Bunu 
uygulamadaki garabet kararları, Türkiye’de hukuk eğitimi yetersiz diyenler için yazıyo-
rum. Bunu Adalet Bakanlığı’nda, hukuk fakülteleri dekanları yüksek yargı üyeleri ile 
2004 yıllında yapılan toplantıda söyledim. Bakan’a, “Eksik olan hukuk eğitimi değil 
sizin yanlış hukuk uygulamalarına göz yummanız” dedim. Bir ülkede “öğreti başka, 
uygulama başka” gibi bir söz söylenmesi başlı başına bir hukuk felaketidir. Ignorantia 
judicis est calamitas innocentes.  

13  Kuradan sonra, bizleri odasına çağırıp konuşma yapan o zamanın Bakanlık müsteşarı, 
lafı arasında eskileri eleştirmek için “ben” dedi “20 yıl önce İsviçre’de Medeni Hukuk 
Doktorası yapıp, bakanlığa döndüğümde, beni savcı olarak atadılar, ihtisasıma bakma-
dılar, biz şimdi o hatayı yapmıyoruz” deyince kendimi tutamadım, “sayın müsteşar, ben 
de sizin gibi Medeni Hukuk doktorası yaptım ve siz de şimdi beni aynı şekilde savcı 
olarak atıyorsunuz” deyince aramız buz gibi oldu ve bu soğukluk ısınmadı.  
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sırada Durmuş Hoca da, Belçika’dan eşi İsabel hanımla dönmüş, Ankara’ya 
yerleşmişti.  

Ben tetkik hakimi olarak, bir odada otururken, Durmuş da katip kadro-
sunda çalışmaktaydı. Onun eşi yabancı olduğu için hakim sınıfına atama-
mışlar, benim yarı maaşımla katip kadrosunda çalışmaktaydı. 

Adalet Bakanlığı’nda yaklaşık 6 ay hiçbir iş yapmadan, çalıştım 
denmez oturdum. Bu sırada benim gibi 1416’lı olan Fransa’da doktora 
yapmış, benimle aynı kaderi paylaşmış olan Fevzi Demir de MEB’ında 
hukuk müşaviri olarak çalışıp çile doldurmakta idi. Benden önce yine 1416 
sayılı kanuna göre yurt dışında doktora yapmış olan Dr. Turgay Yüce ve Dr. 
Şeref Ünal, ağabeylerim ikisi de şu an rahmetli oldular, “Şeref kardeş sen 
burada durma, burada durursan bizim gibi heba olup gidersin, kendine 
üniversitede akademik bir kadro bul” dediler14.  

Ankara’dan İzmir’e bir tatil gelişi, sınıf arkadaşım, o zamanlar EÜ 
İTBF’de hukuk bölümünde asistan olan Şebnem Burç ile görüştüm. O, 
yakında EÜ bağlı bir Hukuk Fakültesi kurulacağını bu sebeple asistan 
alınacağını, hocalarla görüşmemi söyledi. Zaten AB’ında yapabileceğim bir 
işte olmadığından, bölüm başkanı Bilge Umar hoca ve rahmetli İrfan Baştuğ 
hocayla konuştum. Onların bana verdikleri cesaret ve destekle, açılan 
asistanlık sınavına katılıp kabul edildim ve 1978 Eylül ayında İTBF’nin 
İrfan Baştuğ Hoca’ya ait tek odasında bizim Hukuk Fakültesi maceramız 
başladı. Son anda bize katılan Muhittin Alam hoca, ilk dekanımız olarak 
atandı.  

Bu arada İTBF’nin de 3 fakülteye, İktisat, İşletme, Hukuk olmak üzere 
3’e bölündüğünü, yeni alınan reno marka arabanın, ki ona biz sonra rengin-
den dolayı kara şimşek adını verdik, paylaşılması İktisat ve Hukuk fakül-
teleri arasında sorun teşkil etti. Dekanımız Muhittin Alam soruna dâhiyane 
biz çözüm buldu. Arabanın mülkiyeti, İktisat Fakültesi’nde olacak, intifa 
hakkı Hukuk Fakültesi’nin olacaktı. Mülkiyeti kapan İktisatçılar bunu zafer 
olarak kutladılarsa da sonradan yedikleri kazığı anlayınca köpürdüler. Çünkü 
arabayı biz kullanıyorduk taşıt vergisini onlar ödüyordu. Bu aracı, Hukuk 
Fakültesi 2008 yılına kadar kullandı sonrasını bilmiyorum. Aynı sorun 
İTBF’nin kütüphanesinin paylaşılmasında da çıktıysa da, Dekan Muhittin 

                                                           
14  Ancak o yıllarda Türkiye’de sadece Ankara ve İstanbul’da bir hukuk fakültesi vardı. 

Onların da asistanlık kadroları dolu idi. Bir kadro boşalsa bile, hocalar doktora yapmış 
yetişmiş bir eleman yerine, sıfırdan bir tercihan kendi yeni mezun ettiği birini alıp uzun 
yıllar kendisine yardım edecek birini tercih etmekteydi. Yani 1416 sayılı Kanun 
uygulamada tersine işlemekteydi. 
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Alam siz kütüphaneden istediğinizi alın, kalanı bize bırakın diyerek barışı 
korumaya çalıştı. Çünkü iktisatçılar nasıl olsa işlerine yaramayan hukuk 
kitaplarını almayacaklardı. Kütüphanenin dörtte üçü ise hukuk kitaplarından 
ibaretti. Üstüne üstlük Devlet bize bütçe vermediği için maaşlarımızı da 
İBBF bütçesinden alıyorduk. Bu sebepler İTBF’nin o zaman yöneticilerine, 
kara günde verdikleri destekler için başta Cengiz Pınar, Özcan Özal, Fikret 
Sönmez hocalara teşekkürü bir borç biliyorum. 

İTBF’den katılan, Muhittin Alam, İrfan Baştuğ, Şükrü Postacıoğlu, 
Bige Umar, Özkan Tikveş hocalara Ankara’dan, Kudret Ayiter15, Nuşin 
Ayiter, İstanbul’dan rahmetli Kemal Oğuzman, Özer Seliçi hocaların 
destekleri katılımları ile Ege Üniversitesi Hukuk Fakültesi 15 Kasım 1978 
günü Kudret Ayiter hocanın açılış dersi ile Karataş’taki, eskiden Devlet 
Güvenlik Mahkemesi olarak, şimdi polisevi olan binada ders başı yaptı. 
Bendeniz, Şebnem Burç, Huriye Menemenlioğlu, Ahmet Çalık ilk çekirdek 
kadroda yer aldık. Fakültenin kuruluşu, hazırlık çalışmalarına büyük katkısı 
olan Mahmut Birsel Hoca da sonra aramıza katıldı. 

Türkiye’de üçüncü bir Hukuk Fakültesinin açılması Ülkemizde nükleer 
bomba etkisi yarattı. Bu kuruluş sancılarını Kudret Ayiter hocamızın ayrın-
tıları ile fakülte dergimizin ilk sayısında anlatmıştır. Genellikle akademis-
yenler bu açılışa karşı durdular. İzmir de bir Hukuk Fakültesi, istenmeyen bir 
çocuktu. Hatta zamanın maliye bakanı mülkiyeli Mehmet Cantürk, bu fakül-
teyi engellemek benim hayatımın meselesidir bile demişti. Biz doğmadan 
kürtaj edilmeliydik. Bu sebepten biz, EÜ’nin oradan buradan bütçe aktar-
maları ile 2 sene kadar idare ettik. Ben de bu arada asla resmiyet kazanma-

                                                           
15  Kudret Ayiter Hoca tanıdığım örnek aldığım hocalardan biridir. Arkeolojiye de meraklı 

idi. Yine Türkiye Arkeolojisi konusunda arkeologları çatlatacak bilgiye sahip olan Bilge 
Umar ile öğretim üyeleri odasında tartışmalarından çok şey öğrendik. Kudret Ayiter 
Hoca her hafta Ankara’dan trenle gelip ders verirdi. Bir engeli çıkıp gelemezse, ben 
Roma Hukuku yerine araya girip Medeni Hukuk dersi verirdim. Bir hafta yoğun kar 
yağışı sebebiyle tüm tren seferleri iptal olmuştu. Ben tereddüt etmeden onun yerine 
aşağı kapıdan derse girdim. Devlet Güvenlik Mahkemesinden kalan sınıflar, mahkeme 
kürsüsü düzeyinde idi. Hocalar yukarıki hakimlerin kapısından derse girerdi. Derse 
başladıktan sonra Öğrenciler bana kaş göz işareti yapmaya başladılar. Bana dersin 
Medeni Hukuk değil Roma Hukuku olduğunu hatırlatmaya çalışıyorlardı. “Arkadaşlar 
dedim, kar yağışı nedeniyle tüm seferler iptal edildi, Hocamız artık Corpus juris 
Civilisin babası Jüstünyanus mezardan kalksa bile derse gelemez” dedim. Ancak arkama 
baktığımda Kudret Ayiter Hocanın kürsüde oturduğunu gördüm. İstanbul üzerinde 
aktarmayla uçakla gelmişti. Fakültemize çok emeği geçmiştir. O olmasaydı belki başara-
mazdık.  



Dokuz Eylül Üniversitesi Hukuk Fakültesi ve Ben                                                      9 

yacak fakülte bütçesini hazırlamakla görevlendirildim. Bizimle birlikte 
kurulan Dokuz Eylül Tıp Fakültesi kurucu dekanı rahmetli Hamit Özgönül 
de bizimle aynı yazgıyı paylaşıyordu. Bu arda maliye bakanı değişti, yeni 
bakan bize bir AMYO açmamız koşulu ile bütçe verdi. Bu şekilde biz 
Türkiye’de ilk AMYO’nu, adliyelere ara eleman yetiştirmek üzere kurmuş 
olduk. 1982 yılında fakültemizin ilk mezunları, Ege Üniversitesi Hukuk 
Fakültesi olarak diploma aldılar16. 

Ardından ağırlıklı olarak üniversiteleri hedef alan 12 Eylül darbesi17 
geldi. İlk icraatı bizi Karataş’taki denize nazır binadan çıkarıp, Buca’daki 
Anayasa Mahkemesinin kapattığı Özel Yüksek Okullardan kalma, harabe 
halindeki döküntü binalara sürmek oldu. Bu şekilde fakültemiz, tarihte ilk 
sürgün cezasına çarptırılan tüzel kişi oldu. Fakültenin ikinci dekanı Tufan T. 
Yüce hoca beni buradan ancak ölüm çıkarır demesi üzerine, darbeciler önce 
onu azlettiler ve Ankara’dan sürgün kararını infaz edecek başka bir dekan 
atadılar. Bir yıl geçmeden bizi EÜ’den ayırıp, yeni kurulan DEÜ’ne bağla-
dılar, toparlanmak üzeri iken tekrar yokluk sefalet yıllarımız başladı. En 
büyük kıyım bin bir emekle toparladığımız kütüphanemize olmuştur. Birçok 
kitabımız, bize emanet tarihi belgemiz bu taşınma esnasında kayıplara 
karıştı. Ankara Hukuk fakültesinden gelen yeni Dekan Fırat Öztan, itiraf 
etmek gerekirse can hıraç bu olumsuz koşullarda fakülteyi toparlama çalıştı. 
Bu arada, yeni dekanla birlikte, Ankara Hukuk Fakültesi’nden 2547 sayılı 
Yeni ÜK’na göre sürgüne gelen, Fahrettin Aral, Seyfullah Edis, Cahit Can, 
Sabih Arkan gibi kıymetli hocaları tanımak bizim için bir kazanç olduysa da, 
o devirdeki baskıları protesto için Bilge Umar hocanın bizden ayrılması bizi 
üzmüştür. 

Buca’da her tarafı çatlaklarla dolu, içinde farelerin sincapların cirit 
attığı bir odaya kütüphanemizi kurduk. Raflara dizdiğimiz kitapların sabah 
gelince yerlerde buluyorduk. Bu binalarda daha önce YO zamanında çalış-
mış biri bunu, bu arazinin eski sahibi Sarıgöllü Mehmet Ağanın ruhunun 
gelip yaptığını bile ileri sürmüştü. Sonra jeolog arkadaşlar geldi, buna bah-
çedeki asırlık çam ağacının köklerinin sebep olduğunu, rüzgârlı havalarda 
binanın altın girmiş ağaç köklerinin binayı beşik gibi salladığını, bu ağaçları 

                                                           
16  Bugün bu 1982 mezunlarımızın bir geçmişi yok. Çünkü EÜ’nin bir hukuk fakültesi yok. 

Daha sonra birçok defa bir hukuk fakültesi kurmak için başvurular yapmışlarsa da 
başarılı olamadılar. 

17  Evren Paşanın, “üniversite hocalarına şu bayrağı tut desem, kaç para vereceksin diye 
sorarlar” sözünü hatırlamayan var mı? Akademik camiayı bundan daha aşağılayan bir 
söz olabilir mi? 
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kesmemizi önerdiler ama İzmir’e sürgüne gelmiş dekanımız Fırat Öztan 
buna izin vermedi, sallanmayı tercih etti. 

Fakültemiz birkaç yıl sonra, şimdi restoran görevi yapan sarı köşke terfi 
ettiyse de oradaki saltanatı da ancak 1 yıl sürebildi. Bana da orada yağmurlu 
havalarda içinde şemsiye ile oturabildiğim bir oda nasip oldu, oradan da 
yanılmıyorsam 1985 yılı idi ilk kurulmuş olduğumuz Alsancak’daki İTBF 
binasına taşındık. Bu bizim için cehennemden çıkıp cennete taşınmak 
gibiydi. İTBF’liler bizim yerimize Buca’ya geldiler ve bu sürgüne bizlerin 
sebep olduğumuz varsayımı ile, belki de haklıydılar, çok sinirlendiler. Fırat 
Öztan hocanın dekanlık süresi dolunca yerine 9 yıl dekanlık yapacak 
Seyfullah Edis hoca atandı. 

Bu arada, İTBF’lileri gönlünü almak için onlara yeni fakülte binalarını 
2 blok halinde inşasına başladılar. Ancak binalar 1990 yılında tamamlan-
dığında, bloklardan birinin Hukuk Fakültesine verilmesi iki fakülte arasında 
bir sorun çıkarmadı. Çünkü yeni binalarda herkes için bol yer vardı. Dekan 
hocamız Seyfulah Edis’in yönetiminde 2.defa Buca’ya taşındık. Yeni binada 
kapılarda kilit olmaması sebebiyle, fakülte sekreteri Dursun Yüksel bey, 
Alsancak’daki bize ayrılan bölümdeki kapı kilitlerini de sökerek Buca’daki 
binaya monte etmişti18. Taşınma işini fedakârhane yürüten Dursun Bey, daha 
sonra emekliliğini isteyerek ayrıldı. 

Yeni binanın, mülkiyeti İTBF’ye aitse de intifası yine bize aitti. Bir 
müddet sonra Hukuk Fakültesi, İTBF’ye tahsis edilen binanın bir kısmını 
daha hizmet binası olarak işgal edecekti. Benim dekanlık yaptığım 2003-
2006 yıllarında Fakültenin tekrar İzmir merkeze hatta Adliyenin yanına bir 
bina yapma imkânı doğduysa da zamanın rektörü buna engel olmuştur19. Biz 
2008 yılında emekli olduğumuzda fakülte hâlâ o binadaydı. Daha sonra 
dekanlığın da isteği ile Rektör Mehmet Füzün zamanında yapılmış olan 
Tınaztepe’deki 2016 yılında hizmete giren şu anki Hukuk Fakültesi’nin, 

                                                           
18  Esasen, bu kilitleri kapılara Alsancak’daki binaya taşınırken Hukuk Fakültesi Dekanlığı 

takmıştı. Şimdi yeni binaya götürüyordu. Ben Eşya Hukuku dersinde, eklenti, bütünle-
yici parça tartışmasında bu örneği verirdim. 

19  Rahmetli hayırsever Salih İşgören bize, yeni fakülte binası yapmamız için 10 milyon lira 
bağışta bulunmayı taahhüt etmiş, Tarım Bakanlığı da Çınarlı’da bugün eşi benzeri olma-
yan 60 dönümlük süs bitkileri merkezi olarak kullanılan Yeni Adliyenin hemen yanın-
daki arsayı Hukuk Fakültesi binası yapmamız amacıyla bağışlamıştı, Zamanın rektörü 
Emin Alıcı, bugün hâlâ çözemediğim bir sebepten bu projenin gerçekleşmesini engelle-
miştir. 
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bence muhteşem bu binasına taşındı ve Hukuk Fakültemiz 5. kez taşınmak 
zorunda kalmıştır. Burasının fakültemizin son yerleşim yeri olmasını diliyo-
rum. 

Fakültelerin derece sıralamalarındaki ana kriterlerden biri öğretim 
üyelerinin yapmış olduğu yayınlardır. Ama fakülteler bir türlü öğretim 
üyelerini bu konuda motive edemezler. Etmesi de mümkün değildir. Çünkü 
her şeyin motivasyonu paradır. Çok araştırma çok yayın yapan bir hocanın 
hiç yayın yapmayan yan gelip yatan hocayla bu açıdan hiçbir farkı yoktur. 
Fakültelerin bütçesinde bu konuda bir teşvik kalemi de yoktur. Hatta yabancı 
ülkelerden temin edilen bursların bile tembel hocalara tatil amaçlı verildiği 
bile vakidir. Vakıf üniversitelerinin karnesi bu açıdan daha da kötüdür. 
Hukuk Fakültelerinin değerlendirilmesinde belki de en önemli diğer kriter 
kaliteli öğretim üyesi sayısıdır. 1986-1995 yılları arasında dekanlık yapan 
rahmetli Seyfullah EDİS hocamız hem fakültenin yayın sayısının artması, 
hem de öğretim üyesinin artmasında büyük gayret sarf etti, kendisini 
minnetle anıyorum. 

Bir Ülkenin gelişmesi bilimsel araştırmaları teşvik ile mümkündür. 
Bunun pek çok flaş örnekleri vardır. Türkiye ise, üniversite bütçelerine bu 
konuda en az kaynak ayıran ülkelerden biridir. Hatta, üniversitelerin döner 
sermaye gelirden yasal olarak ayırdığı bilimsel araştırma paylarına zaman 
zaman Hazinenin elkoyduğu da vakidir20.  

Hukuk fakültelerinin ana araştırma kaynağı kütüphaneleridir. Fakülte-
miz kuruluşundan itibaren, değerli kurucu hocamız Kudret Ayiter, Bilge 
Umar Hocalarımızın öncülüğünde bu konuya büyük önem vermiştir. Hukuk 
Fakültelerinin itibar sıralaması kütüphanesindeki kitap sayısı ile ölçülür. Şu 
anda Ege Bölgesinin en zengin fakülte Kütüphanesine sahip olmakla övüne-
biliriz. Hata Almanya’daki bazı isim yapmış Hukuk Fakültesi kütüphane-
sinde mevcut olmayan bazı kitaplar bizde vardır. Sanmayın ki biz bunu dev-
letin verdiği bütçeyle yaptık. Yaratmış olduğumuz sempatiyle hayırsever-
lerin yardımı ile yaptık21. Ülkede ekonomik kriz çıktı mı, tasarruf gereki-
                                                           
20  Üniversiteler Kanununa göre, üniversite döner sermaye gelirlerinin bir kısmı üniversite-

lerin bilimsel araştırma fonuna ayrılır. O yıllarda sıkışan hükümetler, üniversite bütçe-
sine bu konuda bir kaynak ayırmadığı gibi, üniversitelerin bu şekilde oluşturduğu 
bilimsel araştırma fonundaki paraları bütçe kanununa konan bir maddeyle Hazineye 
gelir olarak kaydediyordu. Ben satın alma işlerinde görevlendirildiğim yıllarda, buna 
karşı davalar açtım, sorun AYM’ne kadar gitti, AYM bir iptal kararında, bütçe konun-
daki bu hüküm hakkında, “sadece Anayasaya değil ahlaka da aykırıdır” demekteydi.  

21  Üniversite rektörleri nedense, fakültelerin özel bir ihtisas kütüphanesi kurmasından 
hoşlanmazlar, bütün üniversite için merkezi ortak bir kütüphane kurmak isterler. İlk göz 
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yorsa ilk atılan makas üniversitelerin bilimsel araştırma ve yayın bütçe-
leridir.  

Biz Cumhuriyetimizin bize verdiği destek ve aile dayanışmaları ile 
buraya geldik. Ancak şimdi kuşaklar her iki destekten de mahrumlar. Artık 
benim gibi bir çiftçi ailesinin bu noktaya, buralara gelmesi imkânsızdır. 
Devletin tercihleri başka alanlara yönelmiş, aileler parçalanmış küçülmüştür. 

Bugün Hukuk Fakültesi sayısı 100’ü geçmiştir, ama hukukçu akademis-
yen sayısı iki Hukuk Fakülteli Türkiye’dekinden daha azdır. 

En kötüsü de hukukun kişilere sağladığı güvence, adam başına düşen 
milli gelir 100 misline çıkmasına rağmen, 60 yıl öncesine göre daha iyi 
değildir. Ve buna karşılık Türkiye Avrupa’da Adalet Hizmetinden en fazla 
harç vergi alan bir ülkedir. Karakuşi kararlar hızla artmaktadır. Adalet 
Bakanlığının bütçeye en fazla gelir temin eden 2. bakanlık olmasıyla, şimdi 
övünelim mi… 

Ne istedik de yapamadık sorusu için çok şey söylenebilir. Ancak ben 
bir şeyi burada söylemeyi vazife sayıyorum. DEÜ kurulalı 35 yıl oldu. Ama 
ne üniversitemizin ne de fakültelerimizin bir belgesel hafızası yoktur. Hep 
üniversitelerimizde, fakültelerimizde bir anı odası, isterseniz müze diyelim, 
olsun istedim. Önemli anılar belgeler burada arşivlensin istedim. Ama beni, 
bu konuda kimse ciddiye almadı. Hiç olmasa Üniversite Rektörlüğümüzün, 
dekanlıklarımızın bir anı defteri olsa, önemli ziyaretçiler oraya birkaç cümle 
yazsa, önemli gördükleri olayları rektör ve dekanlar bu deftere kayıt etseler 
fena mı olur. Bu herkesin istediği notu düşebileceği müşterek bir elektronik 
veri tabını şeklinde de olabilir.  

Diğer bir gerçekleştiremediğimiz olay, bir 1416’lılar derneği kurup, 
bütün 1416’lıları bu dernek birleştirmek, bunların yurt dışı anılarını, çektik-
leri çileleri bir kitapta toplamak, gelecek kuşaklara aktarmaktı... Bunun için 
hâlâ zaman var diyorum. 

Bir öğretmenin iki öğrencisi tarafından kurşunlanıp öldürmesi karşı-
sında bir emekli öğretmenin, bugünkü kuşak hakkında duygularını sizinle 
paylaşmak istiyorum. 

                                                           

diktikleri de Hukuk Fakülteleri kütüphaneleridir. Hukuk Fakülteleri Dekanları için bu 
tam bir karabasandır. Kütüphanelerini Hukuk Fakültesinden ayırmak, bir insanın beynini 
felç etmekten farksızdır. DEÜ’de de benzeri girişimler olmuşsa da, dekanlarımız fakülte 
kütüphanesini Çanakkale savunması gibi bu vakte kadar korumayı başarmıştır.  
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“Bugünkü kuşaklar 

Her şeyi anne-baba hazırlar 

Yürümesini bilmezler 

Üşümesini bilmezler 

Açlık bilmezler 

Soğuk nedir bilmezler 

Yokluk bilmezler 

Acı nedir bilmezler 

Her şeyi istemeden aldılar 

Ter dökmediler, 

Bilgi mi, ne önemi var, bir tıkla önlerine gelir. 

Onlar öyle öyle sanırlar. 

Onlar için bir akıllı telefon bir tablet, vatan sevgisinden daha kıymet-
lidir. 

Çünkü ona sahip olmak için bir bedel ödemediler”. 

2008 yılında bir veda konuşması yapma imkânı olmamıştı… Bu suretle 
onu da telafi etmiş olduk. 

Tekrar bu Armağanı ve bu töreni hazırlayan Hukuk Fakültesi 
Dekanlığına ve DEÜ Rektörlüğüne saygı ve şükranlarımı arz ediyorum. 
Allahaısmarladık. 



                                                                                                                                       

 


